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تازه ها

حسین اسرافیلی در »فیروزه« افق
از جمل��ه  برنام��ه »فی��روزه« 
برنامه هایی است که با موضوع 
معرفی شاعران انقلاب اسلامی 
از ش��بکه اف��ق س��یما پخش 
می ش��ود که در قس��مت اخیر 
خود به معرفی حس��ین اس��رافیلی می پردازد.  به 
گزارش تسنیم، شبکه »افق« به مناسبت هفته دفاع 
مق��دس ویژه برنامه های متنوعی را برای پخش در 
این ایام از این ش��بکه س��یما در نظر گرفته است. 
برنامه »فیروزه« از جمله برنامه هایی اس��ت که با 
موض��وع معرفی ش��اعران انقلاب اس��لامی از این 
ش��بکه پخش می شود که در قس��مت اخیر خود 
به معرفی حس��ین اس��رافیلی می پردازد و ساعت 
 19 روی آنت��ن ش��بکه »اف��ق« می رود. مس��تند 
»اقلیم سرخ« که شامل تصاویری از گذشته و حال 
ش��هر بس��تان و بیان مطالبی درباره اتفاقات مهم 
 دوران دف��اع مقدس در این منطقه اس��ت از دیگر 
 برنام��ه ه��ای ش��بکه »اف��ق« اس��ت. س��ریال 
»رق��ص پرواز« هم از دیگر برنامه های این ش��بکه 
است.  مهدی هاشمی، لاله اسکندری، سیدشهاب 
حس��ینی، احمد آقالو، امیرحس��ین صدیق، اصغر 
تقی زاده، بیوک میرزایی، مجید مش��یری و آفرین 
عبیسی  از بازیگران این سریال هستند.  این سریال 
داستان جراح متخصصی به نام دکتر یاوری را دنبال 
می کند که دارای تفکرات خاصی است و چندان با 
جریان عمومی جامعه موافق نیست تا اینکه مجبور 
می شود برای انجام یک عمل جراحی به اهواز سفر 
کند.  همزمان ملیحه که دانشجوی پزشکی است 
برای یافتن همس��رش، وحید مولایی راهی اهواز 
می شود.  ورود آن دو به اهواز با بمباران شهر توسط 

دشمن همزمان می شود و... .

ترانه علیدوستی، مصطفی زمانی 
و شهاب حسینی در »شهرزاد« فتحی

شهاب حس��ینی، ترانه علیدوستی و مصطفی 
زمانی ب��ه جمع بازیگران س��ریال »ش��هرزاد« به 
کارگردانی حسن فتحی پیوستند. به گزارش تسنیم، 
شهاب حسینی، ترانه علیدوستی و مصطفی زمانی 
به جمع بازیگران س��ریال »شهرزاد« به کارگردانی 
حسن فتحی پیوستند و به تازگی با دست اندرکاران 
این مجموعه که برای شبکه نمایش خانگی تولید 
می ش��ود قرارداد بس��تند تا بزودی جلوی دوربین 
بروند. از این جمع ترانه علیدوس��تی برای اولین بار 
اس��ت در یک س��ریال حضور پیدا می کند و البته 
اولین همکاری اش با فتحی به شمار می رود.  شهاب 
حسینی پیش از این در سریال »مدار صفر درجه« 
و مصطفی زمانی در فیلم »کیفر« با فتحی همکاری 
ک��رده بودند. انتخاب بازیگران »ش��هرزاد« که یک 
سریال عاشقانه اس��ت همچنان ادامه دارد و طبق 
برنامه ریزی انجام شده تصویربرداری آن نیمه دوم 
مهر ماه در تهران آغاز می شود. در خلاصه داستان 
این س��ریال آمده است: در تندباد حادثه، »عشق« 
اولین قربانی است.  سیدمحمد امامی، تهیه کننده 
و سیدهادی رضوی و محمد امامی، سرمایه گذاران 
این سریال 26 قسمتی هستند. »شهرزاد« سومین 
محصول تصویرگستر پاسارگاد است که پیش از این 
سریال موفق »شاهگوش« را تولید کرده و این روز ها 
در آستانه تصویربرداری »ابله« کمال تبریزی است. 

 
اعلام اسامی بخش مسابقه سینمای 

ایران جشنواره فیلم کودک و نوجوان 
فیلم های بخش مسابقه سینمای ایران که در 
بیست و هشتمین جشنواره بین المللی فیلم های 
ک��ودکان و نوجوانان به رقاب��ت خواهند پرداخت 
معرفی ش��دند. به گزارش تسنیم، بخش مسابقه 
س��ینمای ایران با حضور 14 فیلم سینمایی که از 
س��وی هیات انتخاب معرفی شدند، برگزار خواهد 
شد. اسامی فیلم ها عبارت است از: »آوا« )کارگردان: 
سیامک کاشف آذر و تهیه کننده: فرشته مهدیزاده(، 
»باغ بهش��ت« )کارگ��ردان: مرتض��ی محمدیان 
و تهیه کنن��ده: عل��ی روئین تن(، »ب��ه بادبادک ها 
ش��لیک نکنید« )کارگردان و تهیه کننده: حسین 
قاسمی جامی(، »پرونده ای برای سارا« )کارگردان: 
نادر مقدس و تهیه کننده: اکبر نبوی(، »تتل و راز 
صندوقچه« )کارگردان: وحید گلستان و تهیه کننده: 
سعید هاش��می(، »خانه ای کنار ابر ها« )کارگردان: 
سیدجلال دهقانی اشکذری و تهیه کننده: روح الله 
برادری(، »مبارزان کوچک« )کارگردان: سیدداوود 
اطیابی و تهیه کننده: حبیب الله کاسه ساز(، »دزد و 
پری« )کارگردان: حسین قناعت و تهیه کننده: بهروز 
مفید(، »سرزمین ر ها« )کارگردان: فرهاد مهرانفر و 
تهیه کننده: بهروز رش��اد(، »فرار از قلعه رودخان« 
)کارگردان: غلامرضا رمضانی و تهیه کننده: حسن 
آقاکریمی(، »فرمول 13« )کارگردان و تهیه کننده: 
ناصر رفایی(، »ق��ول« )کارگ��ردان و تهیه کننده: 
محمدعلی طالب��ی(، »ما متهمی��م« )کارگردان: 
رهبر قنبری و حامد امرایی و تهیه کننده: محسن 
علی اکب��ری( و »وروجک ه��ا« )کارگ��ردان: فرزاد 
اژدری و تهیه کنن��ده: مهدی احمدی(. بیس��ت و 
هشتمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان 
 و نوجوان��ان از 11 ت��ا 14 مهرم��اه در اصفه��ان 

برگزار می شود. 

پایان دوبله »هشدار برای کبری 11« 
ناصر طهماس��ب، مدیر دوبلاژ، 
بازیگ��ر و گوین��ده ایران��ی که 
سال هاس��ت در عرصه مدیریت 
دوبلاژ فعالیت دارد درباره دوبله 
آخرین سری از سریال »هشدار 
برای کبری11« گفت: تقریبا یک ماه می ش��ود که 
دوبله آخرین س��ری از »هش��دار برای کبری 11« 
به پایان رس��یده است. این بار به دلیل کوتاه بودن 
کار دوبل��ه، کل مجموعه دو ماه بیش��تر زمان نبرد 
و خوشبختانه مثل همیش��ه دوبله این کار اکشن 
و پلیس��ی با موفقیت انجام شد و مشکلی به وجود 
نیامد. به گزارش ایس��نا، این مدیر دوبلاژ س��پس 
در پاس��خ به اینکه آیا تا به حال به تغییر در نحوه 
دوبله و لحن صدا در »هش��دار برای کبری 11« و 
سریال های طولانی مش��ابه این کار فکر کرده اید؟ 
اظهار کرد: همیشه در همه کارهای طولانی سعی 
می کنیم گویندگان را برحسب عادت تماشاچیان 
تغیی��ر ندهیم مگر اینکه در حی��ن کار گوینده ای 
بیمار شود یا مشکلی برایش پیش بیاید که نتواند 
هم��کاری اش را ادامه بدهد اگرنه اصولا در کارهای 
طولانی حفظ صدای گوینده ضروری است چراکه 
گوین��ده ب��ه روال همیش��گی عادت می کن��د. او 
همچنین درباره اینکه »هش��دار برای کبری 11« 
در کارنام��ه کاری اش در چه س��طحی ق��رار دارد؟ 
پاسخ داد: »هشدار برای کبری 11« هم مثل سایر 
کارهای اکشن و پلیسی ام است که بیشتر حوادث را 
دنبال می کند. این مجموعه خیلی متن مهمی ندارد 
و فقط اجرا می خواهد به همین خاطر این کار را هم 
در سطح سایر کارهای اکشنم می بینم. طهماسب 
در پایان گفت وگوی خود درباره ادامه دوبله »هشدار 
برای کبری 11« گفت: گفته شده که سری جدید 
این مجموعه قراراست بزودی برای دوبله خریداری 
ش��ود اما هنوز چیزی اعلام نش��ده است. »هشدار 
برای کبری11« به ش��کل هفتگی از شبکه تهران 

روی آنتن می رود.
 

در انتقاد به هالیوودزدگی 

کارگردان روس 
فیلمش را از اسکار بیرون کشید

آندری کنچالوفس��کی فیلمش 
را که برنده جایزه ش��یر نقره ای 
ونی��ز ش��ده ب��ود، از فهرس��ت 
فیلم های منتخب برای اس��کار 
خارج��ی بی��رون کش��ید.  ب��ه 
گزارش مه��ر به نق��ل از هالیوود ریپورت��ر، آندری 
کنچالوفسکی، کارگردان روس با متهم کردن روسیه 
به هالیوودزدگی فیلم »شب های سفید پستچی« را 
از فهرست فیلم هایی که نامزد معرفی به بخش اسکار 
خارجی زبان شده اند، بیرون کشید. کنچالوفسکی که 
به تازگی با این فیلم در جش��نواره فیلم ونیز برنده 
جایزه شده بود، گفت نمی خواهد فیلمش در رقابتی 
برای کس��ب جایزه اسکار شرکت کند. وی گفت در 
سال های اخیر همواره منتقد هالیوودزدگی سینمای 
روسیه بوده و از تاثیر منفی سینمای تجاری آمریکا 
بر س��ینمای کشورش نگران اس��ت. وی گفت این 
فیلم ها ذائقه مخاطبان ما را به جاهای ناخوشایندی 
می برند. این کارگردان با ارسال نامه ای برای کمیته 
اسکار روسیه نوشت: شرکت در رقابتی برای کسب 
یک جای��زه هالیوودی برایش بی معنی اس��ت. وی 
افزوده اس��ت به این دلیل فیلم��ش را از این رقابت 
بیرون کشیده که حضور در هالیوود برای بسیاری از 
فیلمسازان موجب توهمی به معنی تایید بین المللی 
ش��ده که در نهایت موجب یکس��ان شدن کیفیت 
فیلم ها می ش��ود، در صورتی که وی با این مس��اله 
موافق نیس��ت. انتظار م��ی رود کمیته انتخاب فیلم 
روسیه برای اسکار همین روزها فیلم منتخبش را به 
کمیته فیلم خارجی زبان اسکار معرفی کند و فیلم 
کنچالوفسکی یکی از مناسب ترین فیلم ها برای این 
انتخاب محس��وب می شد. فیلم دیگری که احتمال 
می رود ب��رای این رقابت انتخاب ش��د فیلم آندری 
ژیاگینتسف با عنوان »لویاتان« است که موفق شده 
تا جایزه بهترین فیلمنامه را از جش��نواره فیلم کن 
دریافت کند. روند انتخاب فیلم منتخب روسیه برای 
اس��کار فیلم خارجی در 3 سال اخیر مناقشه برانگیز 
ش��ده و پیش از این ولادیمیر منش��وف، رئیس این 
کمیته از امضای پروتکل نهایی خودداری کرده بود. 
او ای��ن تصمیم را در اعتراض به انتخاب فیلم نیکیتا 
میخالوف با عنوان »سوخته شده توسط خورشید 2: 

قلعه« گرفته بود.
 

پروژه جدید تیم برتون مشخص شد
در حالی ک��ه هنوز فیلم »چش��مان بزرگ« 
اکران نشده تیم برتون پروژه بعدی اش را انتخاب 
کرده اس��ت. به گزارش تسنیم، کارگردان »ادوارد 
دست قیچی« قصد دارد فیلم »خانه خانم پرگرین 
برای بچه های عجیب و غریب« را کارگردانی کند.  
فانتزی ساز بزرگ سینمای جهان که سابقه ساخت 
آثار تحسین برانگیزی چون »سویینی تاد«، »ماهی 
بزرگ«، »چارلی و کارخانه شکلات سازی« و...  را 
در کارنامه حرفه ای اش می بیند قصد سنت شکنی 
ن��دارد و می خواهد یک بار دیگر س��راغ فیلمی با 
مضم��ون فانتزی برود.  این فیلم قرار اس��ت روز 
چهارم مارس س��ال 2٠16 اکران ش��ود.  پروسه 
انتخاب بازیگر فیلم هم شروع شده و گفته می شود 
آسا باترفیلد نخستین کسی است که به این پروژه 
پیوسته است.  باترفیلد که سابقه بازی در سریال 
مش��هور »مرلین« ش��بکه بی بی س��ی را دارد به 
تازگی در هالیوود هم به شهرت رسیده که شاید 
مهم تری��ن عامل این موضوع ب��ازی اش در نقش 
هوگو کابره در فیلم خوش ساخت و معروف مارتین 

اسکورسیزی باشد. 

زهرا قزیلی: کاوه خداشناس دانش آموخته رشته تئاتر 
اس��ت که تحصیلات دانش��گاهی خ��ود را در تئاتر به 
پایان رس��انده و با فیلم »خداحافظ رفیق« پا به عرصه 
بازی گذاش��ته اس��ت. او با پذیرفتن نقش��ی در سریال 
»رس��تگاران« جایگاه خود را در تلویزیون تثبیت کرد و 
در س��ری دوم »عملیات 125« هم حضور داشت. کاوه 
خداشناس به دلیل تحصیل در رشته تئاتر، کار بازیگری 
را با وسواس دنبال کرد و در آثاری چون »پول کثیف«، 
»بانو« و »آسمان همیشه ابری نیست« حاضر شد. شاید 
بتوان گفت تنها در سریال »آسمان همیشه ابری نیست« 
نقشی را بازی کرد که وجه منفی در آن دیده می شد. او 
در سریال »معراجی ها« نقش یک دانشجوی تشکلی را 
بازی می کند که با تامل و تعقل بیشتری نسبت به دیگر 
دانشجویان عمل می کند. با او درباره حضورش در سریال 
مسعود ده نمکی و نزدیک شدن به نقش عماد و کنترل 

بازی اش در صحنه های پرازدحام به گفت وگو نشستیم. 
عماد هم خطا می کند  ■

 عماد در سریال »معراجی ها« سعی می کند در همه حال 
رفتارهای مناس�بی از خود ب�روز و ظهور بدهد اما گاهی 
درصدی خطا و اش�تباه دارد که ای�ن امر او را باورپذیرتر 

کرده است.
ش��خصیت عماد در ش��رایطی که در دانشگاه پیش 
می آید س��عی می کن��د رفتارهای پخته نش��ان بدهد. 
در موقعیتی که دانش��جو ها در براب��ر هم قرار گرفتند و 
بحران هایی که در فیلمنامه شکل می گیرد، طبیعی است 
که او هم دربرخی مواقع خطا کند زیرا عماد آدم واقعی 
اس��ت و مثل همه آدم های دیگر درصدی اش��تباه دارد. 
س��عی کردیم عماد را خاکستری کنیم و از سفید بودن 
دربی��اورم. عماد یک پله متفاوت ت��ر و بالاتر از بچه های 
تشکل است. اساس ماجرا و شخصیت عماد اینگونه بود 
و من تنها س��عی کردم ریت��م را حفظ کنم و  تر و تمیز 

اجرا کنم. 
نموداری از وضعیت عماد ترسیم کردم  ■

در صحنه های ش�لوغ که درگیری های دانشجویان رخ 
می  دهد یا تش�ییع پیکر ش�هدا چگون�ه بازی ها کنترل 

می شد؟ 
در صحنه های ش��لوغ تلاش��م روان ب��ازی کردن و 
باورپذیری ش��خصیت اس��ت، تلاش کردم حق عماد را 
ادا کنم. ما در فضای جمعی تا جایی که می ش��د سعی 
می کردیم متمرکز باشیم. در کل کار فشار وحشتناکی 
را تحمل کردیم زیرا تای��م زیادی در روز کار می کردیم 
اما همه تلاش می کردیم ابتدای صبح سر صحنه درباره 
شخصیت ها به جمع بندی برسیم. دو، سه روز اول تحلیل 
شخصیت داش��تیم و نموداری از وضعیت عماد ترسیم 
کردم. هر روز هم درباره اتفاقاتی که قرار بود تصویربرداری 
شود گپ می زدیم.  هر زمانی که فرصت پیدا می کردیم 
با هم سر و کله می زدیم و دیالوگ هایی که حفظ کرده 
بودیم را تمرین می کردیم و با همان لحنی که باید اجرا 
می کردیم دیالوگ ها را پاس��کاری می کردیم و تا زمانی 
که جلوی دوربین می رفتیم ادامه داش��ت. فرصتی نبود 
که از دس��ت بدهیم به این دلیل که شروع فیلمبرداری 
با س��کانس های مربوط به دفتر تش��کل بود. روزانه 1٠ 
س��کانس را می دادن��د که باید در تش��کل فیلمبرداری 

می شد. 
شلوغی ها در لحظه به بازی ام کمک می کرد ■

 حضور پرتعداد هنروران در تمرکز بازیگران تاثیر منفی 
نداشت؟ بس�یاری معتقدند در صحنه های شلوغ تمرکز 

بازیگر بسیار سخت صورت می گیرد. 
اما از یک جهت بس��یار مؤثر است زیرا حال و هوای 
ایجاد شده توسط هنرورها و جمعیتی که حضور داشت 
در حف��ظ راکوردها و تمرکز موثر بود. من به ش��خصه از 
حضور هنرورها و حال و هوای صحنه انرژی می گرفتم. 
روزهایی که حجم کار بالا بود، فضای  تر و تمیز و دوستانه 
حاکم در پش��ت صحنه انرژی می داد و باعث می شد در 

بازی بازیگران هم تاثیر بگذارد. 
ب��ه عقیده من همانقدر که حضور هنرورها می تواند 
مخرب باشد بر تمرکز بازیگر نیز موثر است و مفید هم 
خواهد بود زیرا آن همهمه و ش��لوغی و ازدحامی که به 
وجود می آید و در جو کار قرار می گیریم در ایجاد حس 
و انتقال آن به بازیگر و تمرکز موثر اس��ت. آن شلوغی ها 
و تنش هایی که در لحظه ش��کل می گیرد به من کمک 
می کند. من سعی کردم از اتفاقاتی که در محیط اطرافم 
رخ می دهد بهترین اس��تفاده مطلوب از آن فضا داشته 

باشم و کاری شسته و رفته ارائه دهم. 
عماد دارای زوایای تیز و تندی بود ■

 چگون�ه به ش�خصیت عماد که قش�ری از جامعه ما را 
تشکیل می دهد و حساسیت های خاصی هم دارد نزدیک 
ش�دید؟ در فیلمنامه فراز و فرودهای ش�خصیت عماد 

مشخص بود؟ 
عماد را که خواندم یک نمودار ش��خصیت مثل هر 
کاراکتر دیگری که بازی آن به من محول می شود برای 
خودم ترس��یم کردم. بخش��ی از این نمودار سر صحنه 
شکل بیش��تری پیدا کرد، وقتی با بداهه گویی های امیر 
نوری مواجه ش��دم یا با بداهه گویی های مهران رجبی و 
جنس های مختلف بازی دوس��تان مواجه شدم. نمودار 
عم��اد تغییراتی داش��ت و ب��ه هرچه بهتر ش��دن این 

ش��خصیت کمک کرد. من سعی 
کردم نمودار اصلی ذهنم از عماد 
را داشته باشم و با آن پیش بروم. 
تمام تلاشم این بود که شخصیت 
عماد به رغم هم��ه اعتقاداتی که 
دارد و زوایای تیز و تندی که دارد 

برای مخاطب س��مپاد و باورپذیر باشد. به نظرم اینگونه 
می توانستم در اجرا حق شخصیت عماد را ادا کنم. 

مجال اشتباه جلوی دوربین ده نمکی را نداشتیم ■
 هدایت آقای ده نمکی در صحنه های شلوغ چگونه بود؟ 

چطور ایراد بازی های تیم بازیگر را می گرفتند؟
مدل کار ایش��ان اینگونه نبود که روی ریزه کاری ها 

خیلی کلنج��ار بروند. هنرپیش��ه حرف��ه ای باید گلیم 
خودش را از آب بیرون بکش��د. صبح ها که س��رصحنه 
بودیم بخش هایی که باید فیلمبرداری می ش��د را مرور 
می کردیم، وقت می گذاش��تند و با همه بازیگران مجزا 
گفت وگو می کردند. سکانس هایی که باید گرفته می شد 
را با حس و حال اجرا می کردیم، اضافه و کم می کردیم. 
وظیفه خود بازیگر بود که درست نقش را از آب دربیاورد. 
با ش��رایطی که در س��ریال می بینید هی��چ کارگردانی 
نمی تواند روی بازی هریک از بازیگران نقش های اصلی 
کنترل داشته باشد. فیلمبرداری با 6 دوربین انجام می شد 
و مجال این نبود اش��تباهی از بازیگر س��ر بزند. باید هر 
بازیگری خودش بتواند س��عی کند  تر و تمیز کار کند. 
اجازه اش��تباه برایمان وجود نداش��ت زیرا دوربین های 
مختلف حرکات بازیگر را ضبط می کردند به همین دلیل 
کار تمرکز بالایی را می طلبید. به قول امیر نوری، بازیگری 
مانند خلبانی اس��ت، اشتباه کنی فرصت از دست رفته 
است و قابل برگشت نیست. باید متمرکز می بودیم و برای 
اینکه تمرکز بیشتری پیدا کنم شب قبل روی فضاهایی 

که قرار بود کار کنم تمرکز می کردم. 
 نقش یک بس�یجی را بازی کردید که طیفی از جامعه 
تعل�ق خاطر به این قش�ر دارن�د. چقدر بس�یجی ها را 

می شناسید؟
به ش��خصه آدمی اجتماعی هس��تم و با طیف های 
مختلف جامعه دوس��تی و آشنایی دارم. با روحیه ای که 
در خود س��راغ دارم قاعدتا در جامعه با آدم های مختلف 
مواجه می شوم، با افرادی از جنس عماد ممکن است سفر 
رفته باشم یا هم دانش��کده ای بوده ام. من روحیه ای دارم 
که آدم اجتماعی هس��تم و با طیف های مختلف جامعه 
دوس��تی و آش��نایی دارم. برای رس��یدن به نقش عماد 
خواه ناخواه معادل هایی داشتم تا 
به باورپذی��ری عماد کمک کند. 
عماد در وجودم شکل گرفت. به 
عنوان بازیگر وقتی مسؤولیت یک 
نقش را برعه��ده می گیرم تلاش 
می کنم به درستی آن را ارائه دهم. 
نقش باید در ذهنم شکل بگیرد، بعد آن را قبول می کنم، 
اگرنه قبول نمی کنم. اگر نقش��ی را قبول کنم، وفادارانه 
آن را ایف��ا می کنم و تا در نقش به پختگی و جاافتادگی 
و باورپذیری نرس��م آن را قبول نمی کنم. به نظرم عماد 
وجوه مختلفی داشت و باورپذیر بود که آن را قبول کردم 

و تلاش کردم آن را باورپذیر بازی کنم. 

در فیلمنام�ه به فضای خانوادگ�ی عماد کمتر  ■
پرداخته شد

 عماد با پدرش آنگونه که باید همراه نیست، درحالی که 
هر دو تفکرات نزدیک به هم دارند اما کمتر شاهد حضور 

عماد در خانه و زندگی شخصی اش با پدرش هستیم. 
ب��ه نظرم یک مقدار فیلمنام��ه در فضای خانوادگی 
این دو نفر عمل نیامده اس��ت. م��ن نمی دانم پدرم الان 
در چه شرایطی است، به هم نزدیکیم یا نزدیک نیستیم. 
گویا پدر عماد را اینگونه طراحی کردند که با همه چیز 
در جهان گارد دارد. یک دپریش��ن خاموش دارد و عماد 
درصدد اس��ت او را احیا کند، کمی با او همراهی کند و 
خونگرم تر در زندگی باشد. تلاش کردم در لحظاتی که با 
پدر در خانه هستم فضای دوستانه ای برقرار کنم اما این 
نکته را هم نباید فراموش کنیم که پسرها در سن و سال 
دانشجویی به لحاظ دیدگاهی و ایدئولوژی خیلی نزدیک 
به پدرهایشان نیستند. سریال جلوتر برود پدر به دلیل 
پختگی که دارد ان��گ تندرویی به عماد می زند. به این 
دلیل که این روزها و ایام  را پش��ت سر گذاشته است. به 
عقیده من پدر عماد یک مقدار معترض اجتماعی است و 
سعی می کند با فرزندش دموکراتیک برخورد کند. اما به 

نظرم در فیلمنامه خیلی پخته و ورزیده نشد. 
جناح بازی ها را کنار بگذاریم و عمیق تر به قضایا  ■

نگاه کنیم 
 چطور شد که با آقای ده نمکی کار کردید؟

گپ و گفت انجام ش��د، مراوده کردیم و فیلمنامه را 
خواندم که فیلمنامه جذاب، جالب و هوشمندانه  ای بود. 
16 قسمت آماده بود که به عقیده من فیلمنامه پخته ای 
بود، مانعی برای همکاری وجود نداشت و مذاکرات انجام 
ش��د. از کار راضی هستم. فاکتورها و المان هایی که باید 
یک مجموعه تلویزیونی داشته باش��د را دارد و به اندازه 
حرف ها زده می ش��ود. متاس��فانه تلویزیون بخش��ی از 
مخاطبان خود را از دست رفته است و این مجموعه جزو 
سریال های پرمخاطبی است که مخاطب از دست رفته 
تلویزیونی را هم پای این رسانه می نشاند. این را باید به 
فال نیک بگیریم. نباید به جبهه گیری ها دامن زد. برخی 
حرف ها بی مزه است و تاریخ مصرفش هم گذشته و نباید 
به آن دام��ن زد، جناح بازی ها را باید کنار بگذاریم. باید 
ب��ا نگاه عمیق تری به قضایا نگاه ک��رده و مخاطب را به 
تلویزیون برگردانیم و حال رسانه را خوب کنیم. سریال 
ریتم خوبی دارد و  تر و تمیز اجرا شده. متاسفانه برخی از 
افراد با فیلتر آدم ها را می بینند. همینجا به همه اعضای 
گروه خسته نباشید می گویم و روح نازنین همکارانی که 
شهید ش��دند شاد و قرین رحمت باش��د. بسیار حادثه 
غم انگیزی بود که ضمیمه این کار شد. ما جوانان سرحال 
و ش��اداب و خوب در کار جلوی دوربین رفتیم و به هم 
روحیه می دادیم اما این حادثه خستگی کار را دوچندان 

کرد و کمر ما را شکست. 
 بازیگرانی که در تلویزیون چهره هستند جایگاهی در 
س�ینما ندارند در حالی که همیش�ه بازیگران سینما در 

سریال های تلویزیون جلوه می کنند.
شاید یکی از دلایل به کار نگرفتن بازیگران تلویزیونی 
در سینما این باشد که مخاطب سینما ولعی برای دیدن 
بازیگران تلویزیون ندارد. با توجه به هزینه های تولید در 
سینما تلاش می شود تا همه جوانب در نظر گرفته شود. 
مدیوم سینما مدل گلچین شده رسانه ای مانند تلویزیون 
اس��ت و باید به درس��تی کار انجام ش��ود زیرا بازگشت 

سرمایه مطرح است. 

سارا ش�کری: این روزها  هر دلس��وخته ای نسبت به 
سخنان عباس کیارس��تمی درباره دفاع مقدس موضع 
گرفته اس��ت. ابراهیم حاتمی کیا از دردکشیدگانی بود 
که درباره س��خنان کیارس��تمی در جمع خانواده های 
ش��هدا موضع گرفت و از دولت خواست درباره سخنان 
کیارس��تمی موضع مش��خص بگیرد و در آخر خطاب 
به رئیس س��ازمان س��ینمایی تاکید کرد: »آقای ایوبی 
ش��ما در جنگ بودید! شما بچه ها را دیده اید و شهدا را 
می شناسید، اگر نظر ندهید و نگاه خودتان را مشخص 
نکنی��د، اگر این میزان و فرقان مش��خص نباش��د من 
معتقدم در دولتی حرف می زنم که در آن نفاق است.« 
اما رئیس س��ازمان سینمایی که حتی  آیین اختتامیه  
جشن مقاومت را تاب نیاورد و  در میانه مراسم از سالن 
برج میلاد خارج ش��د و شاید صحبت های حاتمی کیا 
را از رس��انه ها دنبال کرده باشد از ارائه موضع مشخص 
در این مقوله مهم و ارزش��مند شانه خالی کرد و تازه از 
رسانه هایی که صحبت های کیارستمی را منتشر کردند، 
گلایه کرد. وی گفت: پیش از این در بازدید از خبرگزاری 
دفاع مق��دس این نکت��ه را مطرح ک��ردم صحبت های 
منتشر شده از سوی عباس کیارستمی درباره شهدای 
دفاع مقدس متعلق به 6 ماه پیش اس��ت و انتش��ار این 
سخنان در هفته دفاع مقدس برای من جای سؤال دارد و 
برای رفع این ابهام خواستم متن کامل سخنرانی را برایم 

بیاورند تا پس از خواندن آن اظهارنظر کنم.
وی در ادام��ه افزود: من بارها گفته ام که س��ینمای 
ایران خودش را مدیون و دلبس��ته دفاع مقدس می داند 
اما متاس��فانه برخی از رسانه ها، صحبت های من درباره 
اظهارنظر کیارستمی را تحریف کردند. همه ما می دانیم 
که اهالی هنر و سینما خودشان را مدیون دفاع مقدس 
و رزمندگان می دانند. دفاع مقدس خط قرمز همه است 
و من در همه اهالی س��ینما عشق به دفاع مقدس را در 

اوج می بینم.
این مدیر سینمایی بار دیگر تاکید کرد: من به همه 
این اطمینان را می دهم که س��ینمای ایران خودش را 
مدیون، وابس��ته و دلبس��ته دفاع مقدس و رشادت های 
افرادی می داند که بدون هیچ چشمداشتی به جبهه های 

جنگ رفتند.

 رئیس سازمان سینمایی در پایان با اشاره به اینکه 
م��ا با کمال می��ل و افتخار از جش��نواره فیلم مقاومت 
حمای��ت کردیم، توضیح داد: پی��ش از این هم گفته ام 
که در دفترچه سیاست های س��ازمان سینمایی اعلام 
کرده ایم تولید فیلم های مذهبی و دفاع مقدس در اولویت 
قرار دارد و معتقدم اگر قرار اس��ت دول��ت در حوزه ای 
سرمایه گذاری کند یکی از این حوزه ها ثبت حماسه های 

دفاع مقدس است.
اما نکته حایز اهمیت این است که طلایه دار سینمای 
روشنفکری، دفاع مقدس را زیرسؤال برده است و حتی 
اگر سخنان او مربوط به  6 ماه پیش باشد باز هم  رئیس 
سازمان سینمایی هنوز فرصت نداشته گفته های ایشان 
را ببین��د و نمی تواند قضاوت کند! در حالی که ابراهیم 
حاتمی کیا  تاکید کرد فیلم سخنان کیارستمی را بارها 
مرور کرده است تا دچار اشتباه نشود اما رئیس سازمان 
سینمایی هیچ پاس��خ قانع کننده و روشنی به خواست 

سردار سینمای دفاع مقدس نداد. 
حاتمی کیا در سخنانش در آیین اختتامیه جشنواره 
مقاومت از دولتمردان خواس��ت ت��ا موضع صریح خود 
را مش��خص کنند اما در این راس��تا  علی جنتی، وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی بعد از گذشت 2 روز از خواست 
حاتمی کیا، در مراسم پاسداشت هنرمندان عرصه دفاع 

مقدس)5 مهرماه( در پاسخ به اینکه نسبت به اظهارات 
اخیر عباس کیارستمی که حاشیه هایی ایجاد کرده است 
و ابراهیم حاتمی کیا خواس��تار واکنش مقامات وزارت 
ارشاد ش��ده است چه نظری دارد؟ گفت: من این فیلم 
را که در آن کیارس��تمی صحبت هایی درباره فیلم های 
حاتمی کیا و همچنین دفاع مقدس و شهدا، داشته است 

ندیده ام در نتیجه اظهارنظری نمی کنم.
جنتی همچنین درباره حف��ظ میراث دفاع مقدس 
بیان کرد: دفاع مقدس مفهومی است که نباید تحریف 
ش��ود و همه ارگان ها و نهادها موظف هستند در حفظ 
و اشاعه این حماسه بزرگ به نسل بعد از جنگ تلاش 
کنند. وزیر ارش��اد تاکید کرد: یکی از وظایف اساس��ی 
وزارت ارشاد، توسعه و حفظ فرهنگ دفاع مقدس است 
و برای این منظور باید از  تمام ابزارها، ادبیات، سینما و 

موسیقی بهره برد.
وقتی س��خنان  مقام��ات فرهنگی کش��ور را مرور 
می کنیم و جملات »سینمای ایران خودش را مدیون، 
وابس��ته و دلبسته دفاع مقدس و رش��ادت های افرادی 
می دان��د که بدون هیچ چشمداش��تی ب��ه جبهه های 
جنگ رفتند« را پررنگ می بینیم این س��ؤال در ذهن 
ایجاد می شود که چرا پس از گذشت 2 روز هنوز موفق 
به دیدن فیلم  سخنان »عباس کیارستمی« پرچمدار 

سینمای  روشنفکری کشور که به سینمای دفاع مقدس 
ما که سینمای ملی و بومی کشور محسوب می شود و 

خود دفاع مقدس اهانت کرده است، نشده اند!
عباس کیارس��تمی به راحتی در میان دانشجویان 
آمریکایی  جنگ را بی مفهوم خواند و ش��هدا را افرادی 
هیجان��ی خطاب کرد  اما رئیس س��ازمان س��ینمایی 
حرف ه��ای کیارس��تمی را 6 ماه قبل می داند، س��ؤال 
اینجاس��ت او 6 ماه قبل لب به سخن گشوده و بالاخره 
عقایدی را که س��ال ها در فیلم هایش به تصویر کشیده 
است را با صدای بلند فریاد زده اما گویا هنوز مسؤولان 
فرهنگی کشور ما  صدای او را نشنیده اند یا شاید نشنیده 
گرفته ان��د. آقای ایوبی ش��ما که ص��دای آرام را بهتر از 
صدای بلند می شنوید و صدای اعتراضی را صدای بلند 
خطاب می کنید، چرا صدای آقای کیارستمی را که در 
میان دانش��جویان آمریکایی به آرامی بیان شده است 

نشنیدید؟!
چ��را دفاع مق��دس و ارزش خ��ون ش��هدا تنها در 
حرف های مدیران قرار گرفته است و هیچ یک از مدیران 
فرهنگی تا ب��ه این لحظه هیچ واکنش صریحی درباره 
این سخنان که به قول رئیس سازمان سینمایی تاریخ 
گذشته است)!( نشان نمی دهند؟! شاید مدیران فرهنگی 
ما بر این عقیده باشند که دفاع مقدس تاریخش گذشته 
است و به قول طلایه دار سینمای روشنفکری این بخش 
از تاریخ کشور ما که با خون شهدا سرخ شد و سرخی آن 
هنوز هم به وضوح و پررنگ دیده می شود »یک پریودی 
از تاریخ ایران اس��ت که آن پری��ود هم به هیجان آورد 

بچه ها را«. 
آقایان! اگر معتقد به سخنان کیارستمی نیستید و 
معتقد به ارزش ها و دفاع مقدس و خون شهدا هستید 
موضعی صری��ح درباره س��خنان این کارگ��ردان که 
سال هاست دیگر ایران را برای زندگی مناسب نمی داند 
و تنها در جش��ن ها و رونمایی ها و س��اخت تیزر برای 
دوستان هم کیش خود به ایران سفر می کند، بگیرید 
زیرا اگر موضع مشخص نباشد هر مخاطب آگاهی به 
سخنان حاتمی کیا استناد می کند و احساس می شود 
دولتی مسؤولیت کش��ور را برعهده گرفته  که در آن 

نفاق است.

اخبار

خبرنگار فرهنگی »وطن امروز« باشید
هموطن گرامی! نقدها و یادداش��ت های خ��ود را در 
حوزه فرهنگ و هنر، اعم از نقد سینمایی، نقد کتاب 
و گزارش فرهنگی از سراسر ایران برای روزنامه ارسال 
کنید. ضمن انتش��ار مطالب ش��ما به نام خودتان در 
روزنامه، هر ماه به بهترین مطلب ارس��الی هدیه ای از 

طرف »وطن امروز« تعلق خواهد گرفت. 
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کاوه خداشناس، بازیگر نقش عماد در گفت وگو با »وطن امروز«: 

مجال اشتباه جلوی دوربین ده نمکی را نداشتیم
 جناح بازی ها را کنار بگذاریم و عمیق تر نگاه کنیم 

نگاهی به اظهارنظرهای مدیران فرهنگی درباره سخنان حاتمی کیا

صراحت یا نفاق؟!


